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Stary i Nowy Testament: to jedna ca?o??

Dzisiejsze pierwsze czytanie odnosi si? do dziesi?ciu Bo?ych przykaza?. Dobrze je znamy z
katechizmu. To jednak nie s? jedyne Bo?e przykazania. Do przykaza? Starego Testamentu
Jezus doda? Swoje przykazania. Przypomnijmy sobie niektóre z nich: „Mi?ujcie waszych
nieprzyjació?” lub „Wszystko, co by?cie chcieli, ?eby wam ludzie czynili i wy im czy?cie”. To tak
zwana z?ota regu?a, któr? w ró?nych formach wyrazu, znajdziemy równie? w innych wielkich
religiach.

Szczególnie pami?tamy przykazanie, które Jezus przekaza? Aposto?om podczas ostatniej
wieczerzy, okre?laj?c je jako Nowe i Swoje: „Mi?ujcie si? wzajemnie tak, jak Ja was
umi?owa?em”. To przykazanie stanowi serce ca?ego chrze?cija?stwa, to, co najbardziej je
charakteryzuje. Takiego przykazania nie znajdziemy z kolei w ?adnej innej religii.

Ju? na pierwszy rzut oka widzimy jedn? rzecz: przykazania Starego Testamentu wygl?daj?
bardziej jako zakazy. Zaczynaj? si? przewa?nie s?owami: „Nie b?dziesz”. Przykazania Jezusa,
natomiast, to raczej nakazy, nakazy mi?o?ci, które zaczynaj? si? cz?sto s?owem: „Mi?uj,
mi?ujcie”. One nie tyle zamykaj?, ile otwieraj? perspektywy, sugeruj? mo?liwo?ci, zapraszaj? do
dzia?ania w s?u?bie Bogu i bli?nim. Bardziej lubimy zaproszenia ni? zakazy. Dlatego ?atwo
mo?emy wyci?gn?? wniosek, ?e lepiej si? skupi? na przykazaniach Jezusa i ?y? po prostu
mi?o?ci? do Boga i do bli?nich, prowadz?c? do mi?o?ci wzajemnej. To jest dobre my?lenie, bo
czyni?c tak, automatycznie realizujemy równie? wszystkie przykazania Starego Testamentu.
Zreszt? ju? ?wi?ty Augustyn poda? pi?kn? i prost? recept? na ?ycie chrze?cija?skie: „Mi?uj i rób,
co chcesz”. Trzeba jednak, sprawdzi? czy mi?o?? jest dobrze rozumiana i w sposób w?a?ciwy
urzeczywistniana. I w?a?nie wtedy, kiedy staramy si? konkretnie mi?owa?, odkrywamy, jak
wa?nych jest tych dziesi?? przykaza? Starego Testamentu.

Wokó? s?owa mi?o??, bowiem, jest dzisiaj du?o zamieszania. Wydawa?oby si? na przyk?ad
oczywiste, ?e nie mo?na kogo? mi?owa?, a równocze?nie zabi?. Gdyby jednak kto? w Holandii
lub w Belgii powiedzia? lekarzowi, który dokonuje eutanazji, ?e nie mi?uje swojego pacjenta, to
lekarz by si? obrazi?, poniewa? jest przekonany, ?e robi to, aby pacjent nie musia? du?o
cierpie? i ?e spe?nia jego ?yczenie. Podobnie dzieje si? w przypadku aborcji. Lekarze,
uzasadniaj? swoje dzia?anie tym, ?e robi? to, aby pomóc matce. Pi?te przykazanie Nie zabijaj,
pomaga rozumie?, ?e takie wyobra?enia mi?o?ci s? fa?szywe, ?e nie mo?na mi?owa? i
równocze?nie zabi?.

Wydawa?oby si? oczywiste, ?e nie mo?na mi?owa? i równocze?nie kra??. A jednak, tyle jest
afer korupcyjnych, w których zaanga?owani s? chrze?cijanie. Mo?na, na przyk?ad, spotyka?
takich, którzy najpierw oszukuj? spo?ecze?stwo, a potem cz??? kradzionych pieni?dzy
podarowuj? na cele dobroczynne, czasem nawet Ko?cio?owi i wtedy my?l?, ?e s? w porz?dku.
Siódme przykazanie: „Nie kradnij” pomaga wi?c rozumie?, ?e mi?o?? i kradzie? nie maj? nic
wspólnego, ?e nie wolno kra??, nawet dla dobrych celów.

Na ko?cu zatrzymajmy si? na chwil? przy ósmym przykazaniu: nie b?dziesz dawa?
fa?szywego ?wiadectwa. Chodzi tu o mówienie prawdy. Widzimy, na co dzie?, jak negatywne
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s? skutki braku prawdy, w prasie, w radiu i w telewizji. Okazuje si?, ?e aby manipulowa?
rzeczywisto?ci? i rozszerza? to, co fa?szywe nie trzeba wcale k?ama?. Wystarczy w danej
sprawie przedstawia? cz??? prawdy i przemilcze? drug? cz???. Bywaj? jednak dziennikarze
przekonani, ?e dla tak zwanych dobrych celów wolno tak post?powa?. Ósme przykazanie
wyja?nia spraw?: nie b?dziesz dawa? fa?szywego ?wiadectwa. Nie mo?na mi?owa? i
równocze?nie k?ama?, bo tylko mówienie prawdy budzi zaufanie, a dopiero zaufanie otwiera
drog? do budowania dobrych relacji mi?dzy lud?mi, do starania si? o t? jedno?? z Bogiem i
mi?dzy nimi, o któr? Jezus modli? si? do Ojca, która jest celem chrze?cija?stwa.

Jako chrze?cijanie jeste?my powo?ani do tego, aby odnowi? ?wiat. Mo?e my?limy: „?yjemy w
ma?ych ?rodowiskach: rodzina, praca, parafia, wspólnota ruchu. Co mo?emy robi?, aby zmieni?
?wiat na lepsze?”. Mo?emy zrobi? bardzo wiele, je?li zaczynamy przede wszystkim dawa?
?wiadectwo wiary i moralno?ci chrze?cija?skiej w naszych ?rodowiskach, bo wtedy mo?emy
budowa? mikro wzory nowego ?ycia. Nie bójmy si? sprzeciwu! Dzisiaj, oprócz szacunku wobec
ka?dego cz?owieka, potrzebna jest odwaga w obronie ?ycia, ma??e?stwa, rodziny, uczciwo?ci,
prawdomówno?ci.

Ka?de nasze wyst?pienie w obronie tych warto?ci b?dzie jak kamie? rzucony w jezioro.
Powoduje fal? dobra, która biegnie w ?wiat, nie wiadomo jak daleko. I go przemienia.

    Ks. Roberto
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